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 المستخلص 

  ةرض يلى أنه  يدمى بشننننرخف  ة و   مةنوي د  عدد يدح ات  لمت اة نننن      (DENV) ظهرت حمى الضننننلن الل عن  ير س حمى حمى الضننننلن 

ةلوون ح ل  ، مةر اةيوقع أن  زحاح العدح ةلال السلوات العشر اة ضو  ، ةن  يعرض ن ف سك ن الع لم للخطرد  400يلى ةسيوى الع لم  لحو  

 ؛ عنس Flaviviridae  حيوي ال  حمى يلى حنض نومي ماحد إ ج بي اتخوط ةع ةنسننننننننننن  أنن ت ة نننننننننننلو  مخلعشنننننننننننر ير  رخ  ال عوض ةر ي  ل 

Flavivirus Aedes  2، معولوةه  يشنننننن ر لرلات   رمهيل ت  وكلو  مسنننننن ع   رمهيل ت ف ح  وكلو د عر اةنلل  العر و  السننننننعوح   ، ظهر اللنط اة ننننننلر 

متسنننني  عر انعشنننن د م  ي ج  ح عر عدة   ةنلل  العر و  السننننعوح  د ظهرت س نننننو ت حمى الضننننلن    1994عر ي م   (DENV-2) ةر س حمى حمى الضننننلن

، مسعً  تخ نن  ا ات  ل  للنرىننيى عر اةسننعشنن اد تشنننا العواةا الر يسننو  اةيعلع    ليوالع الواسننع مالسننرلع لل  حمى   2004عر ةل  ي م  لأمل ةرة 

 اخن حة ةسنننننننننننننيوخن ت اليحضنننننننننننننر ، مالغيرة ، ماليجن دة العن ةون  ، متل ح الطعس ، ميندم ج ن  ن  ةكن سحن  ال عوضد  ن  ضنننننننننننننن سن  إ ى  لنن ، قند  كون هطوخر

 عوض للن ودات ات شنننننرخ  ، مالمسنننننيلمدام ف ح اةليتم للن ودات ات شنننننرخ  ، متل ح الترم  اةل ةو  يواةا عر انعشننننن د ال  حمىد تشننننننا ةع مة  ال

اسننيلمراا ال  حمسنن ت مهلعو،ه  ، ماةي  د اليال  اةل  ر ، مةع يسنن  ) (Ag)  رق اللشننف اةسننيلمدة  حلآى الن اللشننف ير اةسننيضنندات ال  حمسننو 

، مجشننف ات نض اللومي الرخ     (IgM / IgG ، ماةع يسنن ت اةل يو  (PRNT) اليتح ةع حل  هعلوا ال لاك) ، ماةع يسنن ت اة ننلو  (NS1 اللشننف ير

هنرا ات سنننن سننننو  اةللم ضنننن  مة ننننوإننننو  الوحمهوإول ممةك نو  الوإننننول إلوح ةشننننكل  د يسننننو  ععل  ال  حر ن  ح ملون إ ج ح  .RT-PCR  واسننننط 

، م و الل قا الأسننننننن تننننننني  للانيع ل ،   ننننننني  ال عوض  Aedes ةر ةلال بعوض DENV لليلوفد ةر حوث المنيع ل الأسعي لننننننننننننننننننننن   رمهوإول أجثح ق  لو 

ةر إنسن ن إ ى خةر ةر ةلال  اا الل قاد  نجرح ا إن      ل  حمى ،  حي ا ال  حمى إ ى   DENV الأشنخ    حمى الضنلن مخنر DENV اة ن    نننننننننننننن 

هر يلى اةرخض أيراض حمى الضننلن اتخيل   مخيلاةس ال عوض ف ح اة نن   ةع الاننخا اة نن   مخيلاى يلى أ  م ةر ات ضنن ن  ق ا أن هت 5-7

 حةح مخ      لعدمىد 
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Abstract 

 
Dengue fever caused by the Dengue virus (DENV), has emerged as a mild, up to, lethal 

human infection. An estimated 400 million cases have been reported worldwide. The number is 

expected to be expanded during the past 10 years, putting half the globe's population's life in 

danger. The virus is consisted of single-stranded RNA with five serotypes and is spread by 

mosquitos of the Flaviviridae family; Flavivirus genus; Aedes         and encodes for three structural 

proteins and seven non-structural ones. In the Kingdom of Saudi Arabia (KSA), serotype 2 of 

the dengue virus (DENV-2) emerged in 1994 and caused a major epidemic in Jeddah, KSA. First 

dengue outbreak was appeared in Makkah in 2004, in hospitalized patients. Major factors related 

to the wide and rapid distribution of the virus include increased urbanization levels, migration, 

global commerce, weather variation, and inadequate mosquito control. In addition, the 

development of pesticide resistance in mosquitos, irregular use of insecticides, and shifting 

climatic circumstances may all be factors in the virus's spread. Detection methods used to date 

include the detection of viral antigens (Ag) (virus extraction and purification, 

immunofluorescence test, and NS1 detection assay), serological assays (plaque reduction 

neutralization titers (PRNT), IgM/IgG immunological assays), and RNA detection by RT-PCR. 

Low sensitivity, specificity, and accessibility of the protocol represent a major problem that 

made researchers try to find a more amenable protocol. In terms of horizontal transmission of 

DENV through Aedes sp, which is the primary vector for transmission, DENV-infected 

mosquitos infect people with dengue and DENV passes from one human to another through this 

vector. Once acquired, the virus requires 5-7 days of incubation before the patient exhibits 

various dengue fever symptoms and uninfected mosquitoes come into contact with the infected 

person, feed on their blood, and become infected.  
 

 


